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МААНИЛУУ
МАЕК

КРнын Эсептее 
палатасынын 

терагасы  
Алмазбек 
АКМАТОВ:

"КАРЖЫ БУЗУУДА 
АНЫКТАЛГАН 

КАРАЖАТТАРДАН 
3,4 МЛРД СОМ eНДYРYЛДY”
влкеде Эсептвв палатасы аудиттерди жургузуудв 
каржы бузууларды гана аныктоону максат 
кылбастан, мамлекеттик мекемелердеги бюджеттик 
каражаттарды натыйжалуу пайдаланышына квмвк 
кврсвтуу алардын иштериндеги башкы аракет. 
Экономикалык кылмыштуулукту алдын алуу жана 
курвшуу иштери тууралуу Эсептвв палатасынын 
терагасы Алмазбек Акматов твмвнкулврду айтып берди.

- А лм азбек Ш арш ембиевич, 
Э септвв п а л а тас ы н ы н  втквн  
ж ы л  и ч и н де  а т к а р га н  и ш те- 
рине токтолсоцуз?

- Биздин мекеменин максаты 
- мамлекеттик каржы ресурста- 
рын башкарууда сапаттуу аудит 
жургузуу аркылуу жарандардын 
жашоосун жакшыртуу, ошондой 
эле каржыны натыйжалуу баш- 
карууга кемектешуу, мамлекет
тик финансыны пайдаланууда 
мыйзамдуулуктун сакталышын 
камсыз кылуу. Эсептее палата
сы республикалык жана жер- 
гиликтуу бюджеттердин, бюд- 
жеттен тышкаркы каражаттар- 
дын аткарылышына, мамлекет
тик жана муниципалдык мен- 
чиктин пайдаланылышына ау
дит жургузет. 0ткен жылы Пре- 
зидентибиз Садыр Нургожоевич 
Ж апаров демилгелеп, Жогорку 
Кереш колдоп, “Кыргыз Респуб
ликасынын Эсептее палатасы 
женунде” конституциялык Мый- 
замды кабыл алып беришти. Му
ну менен Эсептее палатасынын 
кез карандысыздыгы жана укук- 
тук мумкунчулуктеру ошол эле 
убакытта бизге коюлган милдет 
жана талаптар дагы кучетулду. 
Ал эми 2023-жылы Эсептее па
латасы тарабынан бир катар иш- 
тер жасалды. Мисалы, 81 ауди- 
тордук иш-чара жургузулуп, ага 
1092 тузумдук жана ведомство
лук белумдеру камтылды. Тагы- 
раагы, еткен жылы жургузулген 
аудитордук иштин жыйынтыгы 
боюнча 237 млрд сомго мамле
кеттик бюджетти толтуруунун 
кошумча булактарын, айрым 
учурларда анын жоготууларын 
жана каржы бузууларды анык- 
тадык. Анын алкагында 332 жаз- 
ма-буйруктар жана 129 сунушта- 
малары берилди. Каржы бузууда 
аныкталган акчалардын ичинен 
12,6 млрд сомду кайтаруу ке- 
рек эле, бугун ал сумманын 3,4 
млрд сому ордуна коюлду. Калган

суммаларды кайтаруу боюнча 
иштер журууде. Эсептее палата
сы коррупция менен курешууде 
укук коргоо органдары менен ты- 
гыз иш алып барат. 2023-жылы 
укук коргоо органдарына жибе- 
рилген материалдар боюнча ал- 
дын ала маалыматка ылайык, 
жалпы эсеп менен 2,4 млрд сомду 
тузген каржы бузуулар боюнча 
аудиттердин 68 материалы жене- 
тулду. Бугунку кунге укук коргоо 
органдары менен жургузулген са- 
лыштыруу боюнча аудиттердин 
68 материалы каралып, 17 кыл- 
мыш иши козголгон. Анын ичи
нен 2 кылмыш иши ендурууден 
кыскартылган. 2 кылмыш сотко 
женетулуп, 2 кылмыш иши ен- 
дуруштен токтотулган.

- К ар ж ы л ы к  м ы й зам  бу
зууларды  текш еруудв кан дай  
ы км а  м енен  и ш твв  н аты й ж а  
ал ы п  кел ээр и н  б ай кад ы ц ы з- 
дар?

- 2022-жылдан баштап бар- 
дык аудиттерди эл аралык аудит 
стандарттарына ылайык жургу- 
зууге толугу менен еттук. Учур- 
да Эсептее палатасы аудиттин эл 
аралык стандарттарына ылайык, 
аудиттин 3 турун жургузет. Алар: 
шайкештик, натыйжалуулук жа
на финансылык аудиттер. Аудит 
жургузулген мекемеге Эсептее 
палатасынын сунуш, пикирлерин 
берип, экинчи ирет текшерген- 
де мурдагыдай каржы бузуулар 
жок болуп чыккан учурлар бар. 
Ошондой эле Эсептее палата- 
сы аудиттин жогорку органда- 
рынын эл аралык Керештерине 
муче. Азыркы тапта Польшанын 
Эсептее палатасы менен тажрый- 
ба алмашуу боюнча кызматташуу 
уланууда. Ал эми жуманын шей- 
шемби куну жарандарды жеке 
кабыл алып, маселелерин угам. 
Аны менен катар Эсептее палата
сынын Кереши тарабынан кабыл 
алынган 2022-2026-жылдар мез- 
гил аралыгына карата Эсептее

палатасын енуктуруунун стра- 
тегиялык планы бар. Анын ал
кагында иштер аткарылууда. Бул 
стратегияда Эсептее палатасы
нын артыкчылыктуу максаттары, 
милдеттери аныкталып чыккан. 
Анын максаты - аудит аркылуу 
мамлекеттик финансыны баш- 
каруу тутумунун натыйжалуу, 
ачык-айкын жана отчёттуу бо- 
луусуна кемек керсетуу, ошон
дой эле кызыкдар тараптар менен 
ез ара аракеттешууну бекемдее.

- О лквдв к ы зм а т  к в р с в - 
ту у н у н  а р т ы к ч ы л ы г ы н  ар т - 
ты руу учун санариптеш тируу 
дээрлик бир ж олго кою лууда, 
бул багы тта  сиздерде иш кан 
дай  нукта  журуудв?

- Эсептее палатасы санарипти 
енуктуруу стратегиясын кабыл 
алган. Бизде иш кагаздарды жу- 
гуртуу, дээрлик бардык иш про- 
цесстер толугу менен электрон- 
дук ыкмага еткерулген. Ошон
дой эле мамлекеттик бюджеттин 
каражатын сарамжалдуу пайда- 
лануу максатында санариптеш
тируу иш-чараларын Сауд енук
туруу фондунан, конкурска ка- 
тышып утуп алган 100 мир дол- 
ларынын эсебинен ишке ашууда.

- Э септвв п ал атасы н а  кад р  
тан до о д о  к а н д а й  т а л а п т а р  
бар?

- Мыйзамга ылайык, Эсептее 
палатасында мамлекеттик жаран- 
дык кызматка кируу жана аны 
етее, ошондой эле андан бошо- 
туу тартибин Президент анык- 
тайт. Президент тарабынан беки- 
тилген Жобого ылайык, Эсептее 
палатасынын кызматкерлери ич- 
ки конкурс аркылуу алынат. Тан- 
доодогу талаптар кызмат орду
на жараша коюлат. Ошондой эле 
Эсептее палатасында адам ресур- 
сун енуктуруу стратегиялык пла
ны бар. Ага ылайык, кызматкер- 
лерди профессионалдык дергээл- 
де енуктуруу максатында окуу- 
лардан еткеруп турабыз. Ал эми 
Эсептее палатасынын жогорку 
органы болуп, анын Кереши са- 
налат. Керештин курамы Эсептее 
палатасынын терагасынан жана 
8 аудитордон турат. Эсептее па
латасы жыл сайын Жогорку Ке- 
решке аткарылган иши тууралуу 
отчёт берет.

М ээрим БАКТЫБЕК к ы зы

КЕРЕГЕ КЕЦЕШТЕ 
ЖYЙeЛYY 
ПИКИРЛЕР 
АЙТЫЛДЫ

Жакында эле Кыргыз Республикасынын Улуттук 
илимдер академиясынын конференциялар залында 
Кыргыз Республикасынын Президентинин “Инсандын 
руханий адеп-ахлактык енугуусу жана дене 
тарбиясы женунде” Жарлыгын ишке ашыруу жана 
Кыргыз Республикасынын Президентинин “Кыргыз 
Республикасынын жаранын руханий енуктуруунун 
жана калыптандыруунун узак меенеттуу 
идеологиялык стратегиясынын долбоорун иштеп 
чыгуу” тескемесин аткаруу боюнча иш-аракеттерди 
керуу максатында “Кыргызстандагы коомдук- 
гуманитардык илимдердин азыркы абалы жана 
алардын натыйжалуулугун жогорулатуу чаралары 
женунде” аттуу кереге кецеш еткерулду.

Кереге керешке Мамлекеттик катчы С.Касмамбетов, Кыргыз 
Республикасынын Президентинин Администрациясынын саясий 
жана экономикалык изилдеелер башкармалыгынын изилдеелер, 
саясатты иштеп чыгуу жана реформаларды ишке ашыруу белу- 
мунен О.Капалбаев, Президенттин Керешчиси Б.Берубашов, Би
лим беруу жана илим министринин орун басары Р.Абазбек уулу, 
Маданият, маалымат, спорт жана жаштар саясаты министринин 
орун басары М.Тагаев катышты.

Жыйындын ачылышында сез суйлеген Улуттук илимдер акаде
миясынын Президенти, профессор К.Абдрахматов кереге кереш
тин еткерулушунун себептери боюнча айтып, мындан тышкары 
тарых темасында: сибирдик тарыхчы В.Козодойдун Кыргызстан- 
га келиши жана анын китеби бир кундун ичинде 1000 нускасы са- 
тылып кеткендиги жен жерден эмес экендигин, ага карата биздин 
тарыхчылардын реакциясын байкай албагандыгын, езу тарыхчы 
болбогондуктан бул маселени жакшы биле бербей тургандыгын 
бирок, тарых маселесине тарыхчылар олуттуу мамиле жасоо ке- 
ректигин эскертип етту.

Ал эми Мамлекеттик катчы С.Касмамбетов елкенун учурдагы 
абалы, жасалып жаткан иштер женунде керири баяндап, мындан 
тышкары окумуштуулардан сунуштарды, керештерди кутуп жат- 
кандыгын билдирди.

Саясат таануу илимдеринин доктору Ж.Сааданбеков “Коомдук- 
гуманитардык илимдердин натыйжалуулугун жогорулатуу жа
на Кыргыз Республикасынын Президентинин Тескемесин ишке 
ашыруу боюнча милдеттер женунде” аттуу негизги баяндамасын 
жасап, академиядагы эмгек акынын аз экенин айтып, Мамлекет
тик катчы ушул маселеге керул буруп, елке бийлигине жеткирсе 
деген тилегин билдирди.

Билим беруу жана илим министринин орун басары Абазбек 
уулу Расул кыргыздын улуттук каада-салты боюнча керири ток- 
толсо, Маданият, маалымат, спорт жана жаштар саясаты минист
ринин орун басары М.Тагаев кандай гана маселе болбосун мам- 
лекет киришпесе болбой тургандыгын айтып етту. Президент
тин Керешчиси Б.Берубашов Конституция жана мыйзамдар алар
дын колдонулушу боюнча айтса, тарых илимдеринин доктору 
А.Асанканов, тарых институту кеп иштерди жасап келе жаткан- 
дыгын, улуттук идеология боюнча буга чейин елкеде 3 жолу ара
кет жасалгандыгына токтолду. Окумуштуу А.Акматалиев акаде- 
миянын кызматкерлеринин айлыгы аз экендигин, ошого байла- 
ныштуу жаштар илимге келбей жаткандыгын айтты.

Булардан тышкары З.Курманов, Дж.Джаилов, Э.Мамбетаку- 
нов, Ж.Ж оробеков, Н.Омуралиев, Ж.Касаболотов, Т.Мамытов, 
Б.Терегелдиев, Т.Чоротегин, А.Кубатовалар баяндама жасашты.
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